
Oświadczenie złożone 

przez senatora Waldemara Sługockiego 

na 67. posiedzeniu Senatu 

w dniu 23 listopada 2018 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Jana Krzysztofa Ardanowskiego 

Do mojego biura senatorskiego zgłosili się mieszkańcy województwa lubuskiego z prośbą o interwencję w 

związku z ustawą o kołach gospodyń wiejskich. Lubuszanie wyrażają krytyczną opinię odnośnie do niektó-

rych przepisów przedmiotowej ustawy. W ich opinii pośpiech w pracy nad tym dokumentem, a także brak 

konsultacji społecznych spowodowały, że jej zapisy są nieprzemyślane, godzą w wolność zrzeszania się i są 

krzywdzące w stosunku do kół wiejskich położonych na terenach wiejskich w granicach miast. 

Jak zauważają mieszkańcy, najwięcej kontrowersji budzą zapisy art. 4 ustawy, które prowadzą do ograni-

czenia wolności zrzeszania się, co jest niezgodne z Konstytucją RP. W wielu lubuskich wsiach liczba miesz-

kańców przekracza tysiąc osób. Niestety nowe przepisy umożliwiają utworzenie tylko 1 koła w danej wsi. 

Ponadto zakazują one członkostwa w więcej niż 1 kole, co w mojej ocenie jest niezrozumiałe. Na uwagę za-

sługuje również fakt, że ustawa odbiera prawo członkostwa w KGW osobie, która mieszka poza granicami 

danej wsi, tymczasem często można spotkać się z taką sytuacją, że mieszkaniec innej miejscowości jest 

przywiązany do tradycji swojej rodzinnej wsi i chciałby rozwijać jej kulturę ludową. Dlaczego ustawa nie 

reguluje tych kwestii? 

Należy również zwrócić uwagę na zapis art. 2 ust. 1 ustawy: „Koło gospodyń wiejskich jest dobrowolną, 

niezależną od administracji rządowej i jednostek samorządu terytorialnego, samorządną społeczną organiza-

cją mieszkańców wsi, wspierającą rozwój przedsiębiorczości na wsi i aktywnie działającą na rzecz środowisk 

wiejskich”. W myśl nowych przepisów koła gospodyń wiejskich będą mogły funkcjonować jedynie na tere-

nach wsi i nie będzie możliwości tworzenia takich kół na terenach miast, co dla wielu KGW oznacza koniec 

ich wieloletniej działalności. W Polsce istnieją miasta, w obrębie których występują tereny wiejskie, a ludzie 

je zamieszkujący kultywują wiejską tradycję. Niestety ustawa działa na niekorzyść takich miejscowości. 

Szanowny Panie Ministrze, zasadne jest przyznanie KGW osobowości prawnej, co doprowadzi do stwo-

rzenia kołom możliwości ubiegania się o dotacje unijne. Niestety, poza przepisami, których dotyczą opisane 

zastrzeżenia, ustawa zawiera wiele innych niedopracowanych przepisów. Najkorzystniejszym rozwiązaniem 

byłoby wprowadzenie poprawek w drodze nowelizacji ustawy, tak aby zapewnić sprawne funkcjonowanie 

kół gospodyń wiejskich. 

W związku z tym uprzejmie proszę Pana Ministra o ustosunkowanie się do powyższego oświadczenia 

oraz udzielenie odpowiedzi na następujące pytania. 

1. Dlaczego nie przeprowadzono konsultacji publicznych w sprawie projektu ustawy o kołach gospodyń 

wiejskich? 

2. Czy Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi planuje wprowadzenie poprawek w drodze nowelizacji 

ustawy o kołach gospodyń wiejskich? Jeśli tak, proszę o podanie harmonogramu planowanych zmian. 

Waldemar Sługocki 
 


